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Zlatý roh 
Z p r a v o d a j   S t a r é h o   M ě s t a   p o d   S n ě ž n í k e m 

 

LISTOPAD 2017  ROČNÍK XXIII.   ČÍSLO 11   8,-
 

 

 

 

 

SVATOMARTINSKÁ HUSA 

PENZION NÁRODNÍ DŮM 

10.11.-12.11.2017 

Ke každé porci 0,3 l pivo zdarma! 
 

 

PENZION NÁRODNÍ DŮM *** 

VE STARÉM MĚSTĚ 

pořádá tradiční 

ZVĚŘINOVÉ HODY 
 

17.11. – 19.11.2017 
 
 

Srdečně zveme příznivce 

dobrého jídla a skvělé zábavy. 

Připravili jsme pro Vás naše 

tradiční zvěřinové speciality. 
 

V pátek 17.11.  

od 17.00 h 

i s harmonikou! 
 

 

Pátek 1.12.2017 
 

ROZSVĚCENÍ 

VÁNOČNÍHO STROMU 

NA NÁMĚSTÍ 

A ADVENTNÍ TRHY 
 

Tradiční rozsvícení vánočního 

stromu na náměstí bude jako 

obvykle doplněno o stánky 

s vánočními výrobky, 

punčem, občerstvením, 

soutěže pro děti i další 

program… 
 

 

Podrobný program sledujte 

na www.staremesto.info, 

nebo na vývěsních tabulích. 

 

Všichni jste srdečně zváni! 
 

 

 

UZAVÍRKA SILNICE 
 

Oznamujeme občanům, 

že je uzavřena silnice 

z Kladského sedla do Stronie Slaskie. 
 

Silnice je neprůjezdná 

od pondělí do pátku: 8 – 18 hod. 

Uzavírka potrvá do 30.11.2017 

 

https://www.google.cz/url?sa=i&rct=j&q=&esrc=s&frm=1&source=images&cd=&cad=rja&uact=8&ved=0ahUKEwjCqrit7-jPAhXCvhQKHSTGB6UQjRwIBw&url=https://www.napocitaci.cz/33/coreldraw-vanocni-stromek-uniqueidgOkE4NvrWuNY54vrLeM675Z-28Pdge9m9mbKTrAPMMA/&bvm=bv.136499718,d.ZGg&psig=AFQjCNHnqGGGf0goL50oKqH2OeVXkbzRlQ&ust=1477035241412037
http://www.staremesto.info/
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Filmfest 2017 
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Kulturní zařízení Města informuje 
 

Comeback Kina Sněžník – FILMFEST Staré Město 2017 
 

Rozzářené kino, filmová představení, známé herecké osobnosti, filmoví tvůrci a režiséři, zajímavé besedy, spousta diváků 

a příjemná atmosféra – to vše zažilo staroměstské kino Sněžník v rámci filmového festivalu „Filmfest Staré Město 2017“ 

o víkendu 6. – 8. října. Pracovnímu týmu ve složení Filmové studio Olomouc (programový garant projektu), Organizační 

složka Kulturní zařízení Města Staré Město (organizační garant projektu) a Jeseníky Film Office (garant V.I.P. 

a vnějších vztahů), se dle mého názoru, podařilo poodkrýt některé události spojené s poválečným obdobím spojeným 

s odsunem občanů německé národnosti ze Sudet. Myšlenka uspořádat filmový festival s tímto citlivým tématem se vyvíjela 

poměrně dlouhé období. Staré Město je jedním z míst, kde se tyto dějinné události odehrávaly, žijí mezi námi občané, kteří tuto 

dobu sami zažili, přijíždějí k nám původní obyvatelé, kteří zde mnohdy hledají své rodové kořeny. Žijeme v místě, kde byly 

náhle přetnuty tradice a postupně vznikají tradice nové a k tomu je třeba zamyšlení a pochopení. 

V rámci filmového festivalu byl natočen ve spolupráci s Filmovým studiem Olomouc, Jeseníky Film Office a dětmi ze základní 

školy Staré Město dokument „Byli jsme ještě děti“ se spoluobčany, kteří se tu narodili a podělili se s námi o své vzpomínky. 

Filmové studio Olomouc připravilo, jako doplňkový program zajímavou výstavu „40let regionálního a televizního 

zpravodajství“, vedení firmy „Pro –Bio spol. s.r.o. nám umožnilo sobotní exkurzi v prostorách firmy a pro zájemce bylo 

připraveno i Vojenské historické muzeum. 

Děkujeme tímto také všem sponzorům a partnerům zejména Olomouckému kraji, Městu Staré Město, Filmovému 

studiu Olomouc, Jeseníky Film Office, firmě Pro-Bio s.r.o., firmám EKOZIS a SART, stavby a rekonstrukce, Česko-

německému centru setkávání Šumperk, Společnosti česko-německého porozumění Šumperk-Jeseníky, Českým drahám, 

Pivovaru Holba, Květince Šumperk, Akademii Jana Ámose Komenského v Šumperku a Informačnímu centru 

v Branné. 

Děkujeme panu Pavlu Hekelovi za perfektní moderování celého festivalu. Děkuji samozřejmě všem svým kolegům zejména 

Zdenkovi Panskému a Lence Stojkové za všechny viditelné a neviditelné práce v průběhu festivalu i před ním, Zdenkovi navíc 

i za perfektní propagační materiály. Poděkování patří i dalším pracovníkům a brigádníkům z našeho města i z Jeseníky Film 

Office, panu Antonínu Dusovi, který nám pomáhal v průběhu festivalu i mimo něj, panu Janouškovi za dřevěné slony – symbol 

festivalu, Penzionu Pohoda, který zajistil gastronomické zázemí akce, firmě Kremo za máslové trubičky a firmě Pro-Bio 

zejména paní Bekové a Ing.Hutařové za ochutnávku jídel v rytmu bio a výborné pohankové karbanátky. 

Děkuji také mému synovi Ondřeji Windovi za to, že mě dal k dispozici svou seminární práci na téma" Odsun německého 

obyvatelstva v letech 1945 – 1947 se zaměřením na Staré Město pod Kralickým Sněžníkem". 

Mé zvláštní poděkování patří panu Adolfovi Tylichovi, Martinovi Tylichovi, farmě Pohoda a Místnímu bytovému hospodářství 

za „rychlé nasazení“ a dopravu elektrocentrály, když si s námi náš duch Králického Sněžníku trochu pohrál a vypnul elektřinu 

zrovna v době zahájení festivalu. 

A za celý tým děkuji hlavně Vám divákům, že jste přišli a trávili s námi čas při promítání 

filmů mnohdy až do ranních hodin a tím jste naši práci i myšlenku Filmového festivalu 

nejvíce ocenili. 

Více o festivalu na www.filmfeststaremesto.cz 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Kulturní dům opět o něco krásnější 

V srpnu a září letošního roku proběhla ve velkém sále Kulturního domu rekonstrukce podlahy. Její průběh můžete vidět na 

přiložených fotografiích a posoudit sami, zda se podařila. Plánovanou rekonstrukce foyer a vstupních prostor ke kulturnímu 

domu společně s odstavným stáním jsme nuceni z technických důvodů přesunout na příští rok. 

Sobota 11. 11.2017 v 19.00 hodin v Kině Sněžník 
 

Večer španělské a jihoamerické hudby 
 

Komorní duo 
 

Mariia Mikhailova – flétna, Libor Janeček - kytara 

 

http://www.filmfeststaremesto.cz/
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Spolupráce s partnerským Městem Stronie Slaskie v projektu 
 

„25 let spolupráce Staré Město Stronie Slaskie“ 
 

Čtvrtstoletí vzájemného přátelského setkávání si připomínají naše dvě partnerská města Staré Město 

a Stronie Slaskie. Za námi je celá řada společných sportovních i kulturních akcí, společné zvelebování 

prostředí pro setkávání se, tvorba společných propagačních materiálů map či průvodců, naučné stezky, společná propagace na 

veletrzích cestovního ruchu na obou stranách hranice, podpora regionálních značek a výrobků, společné workshopy a soutěže. 

V letošním roce si naše děti nacvičily hudební vystoupení. Na setkáních v Kulturním domě (CETIK) ve Stronie Slaskie hrály 

společně na zobcové flétny, tubu, pozoun, harmoniku, bubínky a také zpívaly. Doufám, že také u nás budete moci vystoupení 

dětí uvidět na Česko-polském dni 25. 11. Starší děti se potom setkávaly v polském CETIKU na novinářských a filmových 

workshopech. Tanečně divadelní představení „Malleus maleficarum“ v choreografii paní Jiřiny Kokešové a v režii Hanky 

Skotákové uvidíte v neděli 19. 11. v 18.00 hodin v Kulturním domě 
 

4.11.2017 od 10.00 hodin   Kreativní a fotografický Workshop v Kulturním domě  
 

Co Vás čeká? Malování pravou mozkovou hemisférou tužkou i pastelem, drátkování, malování na sklo, výroba triček. Dílničky 

jsou vhodné i pro děti ze školky. Už se pomalu blíží vánoce a tak si můžete při této příležitosti nachystat pár dárečků pod 

stromeček. 
 

Fotografický workshop „Od mobilu k zrcadlovce“. Chtěli byste fotografovat a nevíte, jak na to? Doneste si s sebou 

fotoaparát nebo mobil. Dozvíte se, jak s nimi zacházet, abyste získali pěkné fotky, které si přímo na workshopu můžete 

stáhnout do počítače, upravit a zrovna i vytisknout. Fotografický workshop je určen dětem, mládeži a laické veřejnosti. Můžete 

se také ještě zapojit do fotografické soutěže, která končí 30. 11. 2017. 
 

25. 11. 2017 Česko-polský den se ponese v duchu představení společných aktivit a ochutnávky regionálních výrobků. 

Zahájení ve 14.00 hodin. 

Za org. složku Kulturní zařízení města Alena Windová 
 

Kasárna ožila vzpomínkami.  

Občanské sdružení Staroměstští Patrioti uspořádalo 21. října v prostorách svého muzea vzpomínkové setkání bývalých 

zaměstnanců a vojáků VU 8521. Hlavní důvod, proč toto setkání organizátoři připravili je skutečnost, že by se nemělo 

zapomínat na přátelství a mezilidské vztahy, které se právě mnohdy utvářely a utvářejí v pracovním kolektivu. A také na jednu 

kapitolu naši historie a to, že většina zaměstnanců a vojáků měla možnost sloužit ještě v Československé armádě, která dnes už 

bohužel neexistuje. Setkání se zúčastnil i poslední náčelník útvaru mjr. Ing. Pavel Krátký. 

Společně s organizátory setkání si zavzpomínali na dobu svého působení u útvaru, prohlédli si celý areál a v následující besedě 

u dobrého guláše a chutného vína si připomněli řadu úsměvných historek, které provázely jejich pracovní život v kasárnách. 

Poděkování patří všem, kteří se setkání zúčastnili, i těm, kteří se omluvili a nemohli se zúčastnit. Za město se zúčastnili 

místostarosta Karel Raczek a kronikář Ing. Vladimír Černín, i jim patří dík.        Za Staroměstské Patrioty: Pavel Bíro 

Poznámka redakce: Setkání se vydařilo, dík patří 

Staroměstským Patriotům za dobrou organizaci 

a všichni účastníci věří, že se za rok opět sejdou ve 

větším počtu.   

A na závěr připomeneme stručnou historii 

kasáren: Historie těchto kasáren sahá do roku 1938, 

kdy bylo rozhodnuto o jejich výstavbě. Kasárna měla 

sloužit pro Strážní prapor XII. ČSA. Leč válka tuto 

stavbu přerušila a tak zde bylo z původního plánu 

postaveno jen několik budov. Vše bylo dostaveno až 

na konci války jako sklady pro letecké účely. Od 

května roku 1945 zde byla rota 13. pěšího pluku 

Šumperk, která areál opustila v roce 1949. Pak se zde 

nacházel VÚ 3996 - civilní obrana. Od roku 1951 zde 

byl 2. prapor 22. Aragonského pluku (odloučená 

jednotka z Liberce). A od konce roku 1956 se zde 

nacházel vojenský výstrojní sklad, který zde setrval - 

až do svého zrušení 31. 12. 2001. V roce 2005 byl 

celý areál předán městu (zdroj: Vojensko.cz). 
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Společenská kronika 

V listopadu oslaví svá významná životní jubilea: 
 

Klecker Jiří 

Albert Ondřej 

Daniel Štefan 

Mráčková Marie 
 

Našim spoluobčanům přejeme stálé zdraví, 

mnoho štěstí a radosti ze života! 
 

 

úmrtí  
Králiková Anna 

Valášková Marie 
 

 

 

UZAVÍRKA SILNICE 
 

Upozorňujeme všechny, kteří plánují výlet 

přes Kladské sedlo na polskou stranu, že v úseku 

mezi Kladským sedlem a městem Stronie Slaskie 

probíhá oprava komunikace a od pondělí do pátku 

vždy od 8 do 18 hodin je silnice uzavřena. 

O víkendech je cesta průjezdná po celý den. Toto 

omezení potrvá do 30. listopadu. 
 

 

Osmisměrka 

Pranostika na listopad:  

„V listopadu příliš mnoho sněhu a vody,…“ 

T P O Z S N E Á M K 

A P A U Ř C C L P P 

Í T K P I Š E E O A 

P Í A N Í T N S R J 

F O L R L R I O O Á 

V I K A V L Z P D P 

S Á F O O O Á T N A 

Í S N V Ž N L N Í P 

A E N E Ú K B O K R 

O A D Y K K A P K A 

ASFALT, BLÁZINEC, FÍKUS, KAPKA, KOLOVRAT, 

NÁPOJ, PAPÁJA, PAPÍR, POKOŽKA, PORODNÍK, 

POSEL, POSILOVNA, SILNICE, VÁNEK 
 

Otevírací doba Turistického informačního centra 
 

Po – pá: 8.00 – 12.00 a 12.30 – 16.30 hod 

So: 8.00 – 12.00 hod 
 

www.staremesto.info 

583 239 134 
 

Je tu čas dušičkový 

Je to čas, kdy snad každý jde zapálit svíčku, položit květiny 

a zavzpomínat na své blízké i vzdálené, na kamarády, kteří tu 

už nejsou. Stojíme nad hrobem a v plaménku svíčky na 

okamžik se mihne stín našich milovaných... 

Jako malá holka jsem ještě neměla na koho vzpomínat, a tak 

jsem ani nechápala, co jsou dušičky. Rozsvícený hřbitov mi 

připadal jako ostrůvek klidu, který se v ten čas topil v záplavě 

malých třepetajících se světýlek. 
Bylo to trochu strašidelné, ale zároveň magické a krásné. Lidé 

stáli nad hroby, ponořeni do svých vzpomínek, někteří se tiše 

modlili, zapalovali svíčky a najednou jim zmizel obvyklý 

úsměv z jejich tváře. Tenkrát jsem to ještě nechápala. 

Pak mi zemřela babička a mně se nechtělo vůbec brečet. 

Všichni kolem mně se tvářili smutně, plakali a mě to nešlo. 

Styděla jsem se za to, vždyť jsem měla babičku moc ráda. Pak 

jsem si vzpomněla na jednu hezkou chvilku s ní a slzy jako 

hrachy se mi začaly kutálet samy. 

Po čase, s přibývajícím věkem, dostal svátek zemřelých pro 

mě jiný nádech. Začnete zažívat odchody svých blízkých, 

kamarádů, známých, kteří tu žili s Vámi, někdy těžký, jindy 

krásný život a najednou jsou pryč. Uvědomíte si, že jste mu 

toho tolik nestačili říct. Ale je pozdě. Už se s ním neuvidíte, 

nepromluvíte s ním, nikdy se neusměje a je to už napořád.  

Využijme tento smuteční čas k tomu, abychom si uvědomili, 

jak život rychle utíká. Proto se mějme rádi, chovejme se 

k sobě s úctou a láskou.    Pam 

Pivečko 
Kdo má rád pivečko, ten zlatý mok, 

bývá mu veselo po celý rok. 

Má dobrou náladu, když pivo pije, 

je stále v pohodě, dobře si žije. 

Pěna jak smetana na vršku sedá, 

sliny se sbíhají, chuť se jen zvedá. 

Žízeň se zažene pořádným lokem, 

po druhé sklenici pohodíš okem. 

V hospůdce za šenkem dobře se sedí, 

jen plné sklenice každý si hledí. 

V létě když sluníčko pořádně peče, 

chlazené pivečko lahodně teče. 

V zimě pak za okny, když venku sněží, 

odoláš pivečku také jen stěží. 

Při řeči veselé pivo všem chutná, 

ať bývá debata hlučná či smutná. 

Pivo má každý rád, radost do žití dodá, 

přítel rád s přítele ruku si podá. 

Kdo se rád napije dobrého pivečka, 

na svět se usměje, zazní i písnička. 

Pivo je boží dar, tekuté zlato, 

pijme ho na zdraví, vždyť stojí za to.  A. R. 
 

Listopadový recept - Kančí ragú  
Potřebujeme: 1 kg zvěřiny, olej, 2 cibule, 3 mrkve, celer, 

česnek, červené víno, plechovku drcených rajčat, bobkový list, 

tymián, rozmarýn, rajčatový protlak, sůl 

Postup:  Nakrájené maso na sousta zprudka orestujeme na 

rozpáleném oleji. Maso poté vyndáme a do výpeku přidáme 

cibuli, mrkev a celer. Zeleninu opékáme, pak do hrnce vrátíme 

maso, osolíme, přilejeme víno, drcená rajčata a 2 hrnky vody 

a spolu s bobkovým listem, tymiánem a rozmarýnem pod 

pokličkou asi 2 hodiny dusíme. Délka vaření závisí na typu 

masa, ale obecně platí, že čím déle, tím lépe. Na závěr 

zahustíme trochou rajského protlaku. Dobrou chuť! 

http://www.google.cz/url?sa=i&rct=j&q=&esrc=s&frm=1&source=images&cd=&cad=rja&uact=8&ved=0ahUKEwiSqNrwrobXAhWGvRQKHclaAM8QjRwIBw&url=http://www.publicdomainpictures.net/view-image.php?image%3D54650%26picture%3D%26jazyk%3DCS&psig=AOvVaw0-hKJ2_0BLeSwdYkVVb5L5&ust=1508835092058692
http://www.staremesto.info/
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Cestování z hor za teplem 
 

Jednou z cenností našeho regionu je krásná příroda 

Rychlebských hor, Kralického Sněžníku a zčásti i Hrubého 

Jeseníku.  V rámci cestování a poznávání k nám přijíždí 

mnoho českých i zahraničních turistů, aby zde strávili aktivní 

odpočinek a zároveň poznali náš kraj. 

Ze stejného důvodu a také proto, že jedno moudré přísloví 

říká: „Nejen prací živ je člověk,“ rozhodli se manželé Mikovi 

svým zaměstnancům po náročné celoroční práci ukázat jinou 

destinaci, poznat jiné lidi, jejich kulturu a přírodu. V polovině 

září vzali majitelé chaty Paprsek své zaměstnance a jejich děti 

na týden do městečka Sveti Filip i Jakov nedaleko Zadaru 

v Chorvatsku.  

Po téměř devítihodinové cestě, během které se střídala rovina 

Pálavy, mírně zvlněná krajina v okolí Vídně a horské masivy 

u Grazu, ve Slovinsku a na severu Chorvatska se před námi 

otevřela podívaná, kterou u nás neuvidíme. Nekonečná vodní 

plocha ozářená sluncem a za námi stejně ozářené vysoké 

hory. 

I když největší nápor turistů už opadl, stále zde bylo slyšet 

nejrůznější národnosti. Náš týdenní pobyt byl vyplněný 

půldenními návštěvami Zadaru a Šibeniku, ale také 

celodenním výletem lodí do národního parku Kornati. 

Kornatské ostrovy tvoří 147 téměř holých ostrovů, ostrůvků 

a útesů rozesetých v modré hladině Jadranu. Na většině jejich 

území a okolního moře se rozkládá tento národní park. 

Přišlo samozřejmě i na odpočinek, každý den jsme se díky 

hezkému počasí koupali a nabírali poslední letošní paprsky. 

Večer jsme se procházeli po městečku, poznávali chorvatskou 

kuchyni, kulturu a srdečnost chorvatských obyvatel. 

A protože všechno jednou končí, skončil i náš výlet za 

krásami Chorvatska. 

Po krásném týdnu plném slunce a vody jsme na zpáteční 

cestě viděli v Rakousku zasněžené vrcholky Alp. Prostě krásy 

a protiklady přírody. 

Děkujeme manželům Mikovým za krásné zážitky, 

kolektiv zaměstnanců Paprsku 
 

 

Zima už ťuká na dveře 
 

Venkovní teploty klesají a my máme před sebou nekonečný 

boj se sněhem. Zasypaná krajina jako z Ladových pohlednic 

je sice krásná na pohled, ale odklízení bílé nadílky až taková 

zábava není. 

Jaká bude letošní zima je otázka, ale dříve než udeří, musíme 

se na ni připravit. 

Posypový plán je zpracován, technika a lidé jsou 

v pohotovosti, ale realita je někdy tvrdší, než se očekává. 

Záleží na mnoha faktorech, jako jsou povětrnostní podmínky 

a různé jiné překážky, které nám může zima postavit do cesty. 

A jaké přání má občan? 

Aby byly řádně udržované a sjízdné všechny komunikace, aby 

byly schůdné všechny cesty i cestičky. Chodníky očištěné, 

posypané, a to vše aby bylo provedeno rychle a včas.  
Skutečnost je však mnohdy jiná. 

Poslední léta projíždí traktory se spuštěnou  radlicí ulicí tak, 

že si ani nevšimnete, zda odhrnují, nebo závodí. Kde jsou ty 

časy, kdy traktorista dojel na konečnou, vyhrnul řádně sníh, 

aby se mohl vytočit a vzít ulici po druhé straně.   

Problém je někdy i v tom, že občané parkují svá auta na ulici, 

přestože mají garáže. Jezdit s pluhem mezi zaparkovanými 

auty, hlídat si milimetry, aby vůz nepoškodili, je náročné 

nejen na čas, ale i na psychiku řidiče. 

Zoufalá situace je hlavně na sídlištích, kde řidiči mají pocit, 

že jim ulice patří, a jsou schopni kvůli svému pohodlí 

parkovat kdekoliv. Chybí i vůle vyházet sníh od svého auta 

v domnění, že to za ně udělá někdo jiný. Trávíme spoustu 

času sportem, ale máme problém vyházet sníh, který zabere 

několik desítek minut. Přitom tento pohyb má určitě smysl. 

Vytrácí se ohleduplnost k sousedům, ke starším lidem, kteří si 

v mnoha případech musí sami obstarat nákupy, zajít k lékaři. 

Zamysleme se všichni, jak bychom mohli být nápomocni. 

Pomoci mohou řidiči traktorů či jiné odklízecí techniky tím, 

že budou řádně odhrnovat, pomoci mohou občané tím, že 

nebudou skladovat před domem vraky nebo jiné nepotřebné, 

rozměrné předměty, nebudou hrnout sníh doprostřed cesty 

a nejvíce pomohou majitelé aut, když budou parkovat tam, 

kde nepřekáží. 

Doufám, že každý občan si přeje, aby se v zimě v naší obci 

chodilo a jezdilo bezpečně a abychom tu zimu všichni přežili 

ve zdraví.     Pam 
 

 

Znáte SENIOR PAS? 
Je to unikátní projekt, který vznikl na podporu obyvatelstva 

s věkem od 55 let. Držitel této karty může využívat slevy (5–

50%), které jsou zaměřeny na zdravotnictví, lázeňství, 

wellness, cestování, stravování, ubytování, vzdělání, muzea, 

galerie, ale i spotřební nákupy.  

Jednou z výhod pro držitele karet In-50 u ČD je poskytnutí 

slevy 200 Kč na její vyřízení. 

Zaregistrovat se můžete na stránkách  www.seniorpasy.cz, 

kde získáte i potřebné informace. 

Pokud budete mít zájem o získání karty a nemáte internet, 

můžeme vyřídit za Vás. Registrace je zdarma, potřebné údaje 

k registraci jsou : Jméno a příjmení, ulice, č.domu a město, 

rok narození, vzdělání (ZŠ, SŠ, VŠ). Karta Vám přijde 

poštou za 4 týdny na Vaši adresu, je zdarma a má 

neomezenou platnost.                             

KZSP Staré Město 
 

http://www.seniorpasy.cz/
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Co zaznamenaly naše kroniky… 
V červencovém vydání zpravodaje jsme zahájili sérii článků o společnostech, které vznikly po roce 1989. V dnešním vydání se 

věnujeme Farmě Kunčice, která je součástí koncernu Úsovsko a.s. se sídlem v Klopině. O podrobnější informace o Farmě 

Kunčice a činnosti koncernu ÚSOVSKO jsme požádali vedení koncernu. 

 

Farma Kunčice s.r.o. 

Farma Kunčice, ležící v jesenické 

oblasti na Staroměstsku, je známá 

svým ekologickým chovem skotu.  

Ekologické zemědělství je v Evropě 

i v České republice uznávanou 

metodou šetrného zemědělství, která 

je dokonce definovaná zákonem. 

Pouze ekologičtí zemědělci mohou 

své produkty - suroviny a potraviny 

- označovat jako BIO či EKO. 

Ekologické šetrné hospodaření je 

sice nutno kompenzovat dotacemi, 

avšak tento způsob hospodaření je 

vysoce uznáván a doporučován jak 

pro zachování kulturního rázu krajiny, tak pro udržení osídlenosti na venkově. 

Současný koncern ÚSOVSKO hospodaří na Staroměstsku již od ledna roku 2004. Tehdy jeho dceřiná společnost FIT fruit, 

s.r.o. pronajala pozemky od Pozemkového fondu ČR o výměře okolo 800 hektarů. První rok hospodaření byl zaměřen na 

přebudovávání pastevních areálů. Do nově zbudovaného areálu bylo v květnu roku 2004 dovezeno stádo dvouletých jalovic 

plemene Charolaise o celkovém množství 150 kusů a stádo 80 kusů výkrmových býků. Proč bylo vybráno právě plemeno 

Charolaise? Charolaiský skot představuje mohutné masné plemeno skotu (původem z Charolles ve Francii). Je to plemeno 

s vynikající zmasilostí a jatečnou výtěžností.  

V zimním období byly jalovice ustájeny v areálu pronajaté farmy Kunčice a na jaře následného roku došlo k otelení jalovic. 

V tuto dobu byl celý areál zemědělské farmy zahrnut do konkurzu, což mělo za následek, že jakékoliv opravy byly zcela 

omezeny a částečné opravy mohly být prováděny pouze pro udržení provozu. Po osmi letech hospodaření byla farma v březnu 

roku 2012 odkoupena. Od této doby si areál vyžádal nemalé finanční prostředky na rekonstrukci, která probíhá do dnešních dní. 

V roce 2015 došlo k přejmenování společnosti na společnost FARMA Kunčice, s.r.o. V současné době zde hospodaříme na 

35 hektarech orné půdy a na 1 264 hektarech trvalých travních porostů, z toho na Staroměstsku obhospodařujeme necelých 

700 hektarů a pastevní plochy jsou využívány pro 250 kusů krav s telaty. Stabilně jsou na této farmě zaměstnáni tři pracovníci, 

sezónní výpomoc zajišťuje 2 - 5 brigádníků. 

Jak je výše uvedeno, FARMA Kunčice, s.r.o. je součástí koncernu ÚSOVSKO. Dnešní koncern ÚSOVSKO tvoří 

17 zemědělských, potravinářských, obchodních a průmyslových společností. Základní mateřský podnik ÚSOVSKO a.s. se 

sídlem v Klopině vznikl v roce 1995. Činnost koncernu má dva směry: zemědělsko-potravinářský a průmyslový. Organizačně 

je rozdělen do pěti divizí: divize rostlinné výroby, živočišné výroby, ovocnářství, potravinářství (výroba müsli tyčinek Fit, 

extrudovaných a fritovaných snacků Bersi) a divize TechEnergo (čtyři bioplynové stanice; fotovoltaické elektrárny umístěné 

výhradně na budovách). Do koncernu patří i mj. stavební výroba, kovovýroba, ČOV a autoservis. Tento široký záběr poskytuje 

větší stabilitu, umožňující lépe zvládat krizová období jednotlivých oborů. Celkem koncern zaměstnává 750 osob 

a obhospodařuje kolem 20 tisíc hektarů v Olomouckém a Plzeňském kraji. 

Ing. Diviš Vladimír 

ředitel divize ŽV koncernu ÚSOVSKO 
Poznámka redakce: Farma Kunčice v roce 2015 získala ocenění za vstup do dotačního programu na podporu chřástala polního 

v rámci projektu České společnosti ornitologické podpořeného z Programu švýcarsko-české spolupráce. Celý článek, který 

vyšel ve zpravodaji ÚSOVSKO, č. 22 v prosinci 2015 otiskujeme.  
 

Revitalizace nasvětlení komunikací ve Starém Městě 
Pod tímto názvem byla provedena výměna světel veřejného osvětlení ve Starém Městě. Tato akce byla zahájena v roce 2016, 

dokončena bude v závěru letošního roku, realizaci zajišťuje firma Empesort s.r.o. Valašské Meziříčí. 

Na výměnu světelných zdrojů získalo město formou dotace 1.102.068,- Kč (bez DPH) z prostředků Ministerstva průmyslu 

a obchodu, z vlastních prostředku uhradilo město 959.567,- Kč (bez DPH). 

Současně bylo rozhodnuto o výměně sloupů VO, tato akce byla financována z vlastních zdrojů, a to ve výši 1.320.779,- Kč 

(bez DPH). Při provádění prací se zjistilo, že v ulici Zemědělská, Nová a Lesní je nutné vyměnit vedení. Musely se provést 

výkopové práce a vedení  nahradit novým. 

Celková cena této investiční akce je 3.382.414,- Kč (bez DPH). 

U tak rozsáhlé stavby docházelo k častým komplikacím. Po zapojování jednotlivých okruhů docházelo místy k poruchám 

vedení, které se musely pracně vyhledávat a opravovat. 

Děkuji za trpělivost občanů a doufám, že veřejné osvětlení bude fungovat bez velkých poruch. 

Jiří Kamp, starosta 

https://cs.wikipedia.org/w/index.php?title=Plemeno_skotu&action=edit&redlink=1
https://cs.wikipedia.org/wiki/Charolles
https://cs.wikipedia.org/wiki/Francie
https://cs.wikipedia.org/w/index.php?title=Jate%C4%8Dn%C3%A1_v%C3%BDt%C4%9B%C5%BEnost&action=edit&redlink=1
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Poslední pohledy do minulosti 
Ve ZR 8 v roce 2016 jsem se naposledy vrátil k problematice 

vzniku našeho městského znaku. Musel jsem tak udělat kvůli 

stále se opakujícímu tvrzení, že to byl „dík markraběte Karla 

za záchranu před medvědem během jeho lovu při návštěvě St. 

Města v roce 1336“, jak se ještě 2 roky před tím objevilo 

i v písemné podobě na pozvánce k otevření radniční věže 

veřejnosti. Věřím, že teď už budeme tu legendu citovat 

správně, tak, jak ji uvádějí staroměstští kronikáři a jak jsem ji 

doslovně citoval podle posledního z nich Josefa Wolfa: 

„…r. 1336 (markrabě Karel) tuto oblast navštívil, povýšil na 

hornické město a udělil mu vlastní znak, PROTOŽE 

SILNÉHO MEDVĚDA ZDE SKOLIL.“ 

Jenže výklad naší dávné historie má ještě jeden problém, snad 

dokonce větší a důležitější. Už zřejmě před rokem 1945, ale 

ještě více po válce se pro Staroměšťáky stala historickou 

osobností č. 1 ELIŠKA PETŘVALDSKÁ. Postavila si tu 

zámeček, který nejstarší z nás ještě pamatují, faráři faru, aby 

nemusel chodit „po střídě“, hlavně pak nový kostel a radnici, 

zbourala staré, neupravené náměstí s dřevěnými chalupami 

a nechala vyměřit nové a postavit zde domy z kamene a cihel. 

I tato legenda je z těch našich archivních kronik a přežívá 

v povědomí občanů stejně vytrvale. O Elišce se stále mluví 

a píše jako o osobnosti, která dala stávající podobu 

historickému jádru našeho města. Např. nástěnka pod schody 

radnice ji tak představuje navzdory tomu, co se píše ve ZR 

12/00 a 2/01 či v knize Pohledy do historie St. Města. 

Ponecháme-li za jednoznačně neprokázané tvrzení našich 

kronikářů, tedy i Wolfa, že „kolem roku 1600 přišel starý rytíř 

Zdednek Petřvaldský na majetek kolštejnské vrchnosti, který 

mu přinesla jeho žena jako svatební dar“, protože je zcela 

jednoznačně prokázáno, že panství patřilo od r. 1582 do 

r. 1615 pánům Bruntálským z Vrbna, zbývají nám k vyřešení 

této legendy dvě ženy, obě Elišky. 

Tím, kdo uvedl toto jméno do historie St. Města, byl dr. Jan 

Březina, autor Vlastivědy moravské, která vyšla v Brně v roce 

1932. V knize Šumperský okres, v její III. části – Místopis 

obcí soudního okresu staroměstského – na str. 314 píše o St. 

Městě: „… chrám sv. Anny dala zbudovati Eliška Petřvaldská 

z Petřvaldu, patrně na popud jezuity P. Jana Smidtlina…“ 

a o kus dál ještě: „…r. 1725 vyhořela radnice, kterou dala 

r. 1618 Eliška Petřvaldská postavit.“ Přitom ve stejné knize, 

ale její jiné části – Panství kolštejnské, léno koruny české – na 

str. 175 píše: „… Jan Petřvaldský založil r. 1615 osadu 

Petříkov. Za manželku měl Libuši z Valdštejna a náležel 

k Bratrské šlechtě…“. Předpokládám, že místopis obcí 

zpracoval Březina v sídle soudního okresu, čili, že potřebná 

fakta si zjišťoval ve St. Městě. A tady se mu do rukou dostaly 

všechny tři staroměstské kroniky (připomínám Friebeckovu 

Pro memoria z r. 1794, Kreuzerovu z r. 1859 a Pratscheho 

z r. 1894) a mladý Josef Wolf, zřejmě student, už psal tu 

čtvrtou. A do ní opsal z těch předchozích to dlouhé povídání 

o Eliškách Petřvaldských, jak je asi vytvořil už autor té první, 

nejstarší Filip Jakob Friebeck, staroměstský rodák a kaplan 

u sv. Mořice v Olomouci. A které jsem vám celé uvedl ve své 

knize v překladu p. Sikory na str. 25-27. Z něho je zřejmé, že 

těmi dvěma Eliškami měly být „jeho matka Eliška a jeho 

žena“, tedy matka a manželka Jana V. Petřvaldského, kterou 

ale Friebeck po smrti matky v r. 1617 nazývá také Eliškou. 

Jan vlastnil Kolštejnské panství od r. 1615 do r. 1622, kdy mu 

byly jeho statky jako účastníku protihabsburského povstání 

zabaveny. Už tady tedy Březinovi nesouhlasí ta „druhá 

Eliška“ s manželkou Jana Petřvaldského ze str. 175, tam jí 

byla Libuše z Valdštejna. 

V 60. letech min. století se dějinami Šumperska zabýval 

olomoucký historik Ladislav Hosák. Ten zpracoval i historii 

kolštejnského panství a v r. 1968 vydal text Hrad Kolštejn 

(Branná) a jeho majitelé. Vyšel v Severní Moravě č. 16. Zde 

se také dočteme o prodeji zadluženého kolštejnského panství 

2.9.1615 za 130.000 zl. Hanuši (tj. Janu) Petřvaldskému. 

A dále se zde píše: „Hanuš z Petřvaldu pocházel ze 

starobylého rytířského rodu a byl synem Dětřicha z Petřvaldu 

a Josefy Žabkové z Limberka. Jeho první manželkou byla 

Libuše Štěpanická z Valdštejna, druhou Kateřina Ulštorfarová 

z Němčího. Zanechal 3 syny Jana Dětřicha, Bernarda Diviše 

a Jana Voka.“ (Hanuš = Hans = Johann = Jan). I když 

L. Hosák ve svých pracích často cituje jako pramen 

i Březinovu Vlastivědu moravskou, k problematice Elišky 

Petřvaldské se ale nevyjádřil. O Starém Městě nepsal a asi 

o této osobnosti v jeho dějinách ani nevěděl. Z jeho citace žen 

blízkých Janu-Hanuši Petřvaldskému je však zřejmé, že v jeho 

okolí žádná Eliška Petřvaldská nebyla. Kde se tedy vzala, 

resp. vzaly, pokud byly dvě? 

Nezbývá než se vrátit k našim kronikám, resp. k té první, 

Friebeckově. Jako staroměstský rodák znal z historie města 

i to, co nebylo psáno, co se tradovalo vyprávěním z generace 

na generaci. Z historických pramenů ovšem věděl, kdy byly 

postaveny kostel a radnice. A navíc tu stál ten „zámeček“, 

budova č. 1 sice v jeho mládí už sloužila jako obydlí pro 

úředníky panského dvora (v inventáři z r. 1900 Schlösselhof), 

ale určitě v lidovém podání existovaly vzpomínky na dobu, 

kdy zde bydlelo „panstvo“. To, že stavební aktivity 

realizované v městečku počátkem 17. století byly spojeny 

s majiteli panství v té době, s Petřvaldskými, bylo 

jednoznačně prokázáno nejen tím, že na věži radnice je kromě 

znaku města umístěn i erb Petřvaldských, ale i podle údajů, 

které se zachovaly v makovici věže, podle nichž zajistil 

majitel panství dvojitou cibulovitou báň pro radniční věž. 

Jenže v té době, kdy Friebeck svou kroniku psal, byl Jan 

Hanuš Petřvaldský na černé listině české šlechty, vždyť byl 

jedním z vedoucích představitelů protihabsburského povstání, 

jež vyvrcholilo bitvou na Bílé hoře, byl členem moravského 

direktoria, za povstání jedním ze zemských soudců a byl 

odsouzen k trestu smrti a „jeho památka byla prokleta“, jak 

uvádějí kronikáři a píše i Březina na str. 175. A tak Friebeck 

využil toho, co v té době zřejmě přežívalo v lidovém podání 

a vyprávění o zámečku, jeho původu a obyvatelích. Připsal 

všechny ty známé i tradované stavební aktivity té doby ženám 

z toho rodu, které zde podle tradice přebývaly. A jaký jiný 

důvod pro to mohly mít než to, že byly věrné katoličky, vždyť  

jen sem do St. Města docházel tehdy katolický kněz, aby zde 

vedl bohoslužby těm, kteří zůstali věrni této víře. Musíme 

ovšem vycházet také z toho, že dějiny St. Města psal kněz 

snad „nejdůstojnějšího“ chrámu katolické církve na Moravě 

v té době, kdy bylo třeba znovu připomenout vítězství této 

víry nad „středověkými bezvěrci“ a oslavit období 

rekatolizace – (1781 už zase Toleranční patent Josefa II.). 

Zbývají nám jména obou Elišek. Ty si určitě Friebeck 

nevymyslel. Předpokládám, že byly součástí lidové tradice. 

A přídomek – Petřvaldské – byl zcela logický. Vždyť se to 

všechno stalo v době jejich vlastnictví kolštejnského panství, 

jak dokazuje erb na věži. Proč potom Březinovi nevadilo, že 

jednou byla manželkou Jana Libuše Vladštejnská, podruhé 

Eliška, to nevím. Že to po třiceti letech neodhalil dr. Hosák, je 
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zřejmě dáno tím, že Březinovu historii St. Města neznal, četl 

v jeho Vlastivědě jen to, co potřeboval pro svou práci. A o St. 

Městě nikdy nepsal, jen o Kolštejně. Mě to však nutí, abych se 

k tomu vyjádřil. Znovu jsem se proto vrátil k tomu, co píše ve 

své stati o staroměstském kostele šumperský historik Mgr. D. 

Polách. Už na str. 2 je zde zajímavá citace o „tradovaném 

historiografickém údaji, podle něhož Eliška Petřvaldská 

z Petřvaldu, údajně vdova po Janu Bruntálském z Vrbna, 

nechala v letech 1617 – 1618 postavit ve Starém Městě nový 

katolický a dodnes stojící kostel“. Takže nebudu první, kdo 

Elišky hledá u Bruntálských. Tou první je vdova po Janu 

Bruntálském z Vrbna, který panství spravoval po smrti otce 

v letech 1596 – 1608. Jako vdova asi zůstala na Kolštejně i po 

smrti svých synů Bernarda a Hynka v letech 1613 a 1614 

a i po prodeji zadluženého panství. Jmenovala se Alžběta 

(=Eliška) Hofmannová, uvádí ji i Březina na str. 174. Tou 

mladší Eliškou, narozenou někdy kolem r. 1585, je nevlastní 

sestra Jana Bruntálského, která se narodila jeho otci Hynku 

Bruntálskému až po jeho příchodu na Kolštejn v roce 1582 

a už v jeho druhém manželství s Kristýnou z Rogendorfu jako 

prostřední ze tří zde narozených dcer – Bohunkou, Alžbětou 

a Marií, jak uvádí Hosák ve své práci o Kolštejně, viz Severní 

Morava č. 16/68, str. 15. Zřejmě jako neprovdaná žila také na 

zámku a po prodeji panství se z něho obě ženy odstěhovaly do 

St. Města. Zdá se mi to jako docela přirozené řešení situace po 

prodeji panství, kdy bylo třeba zámek uvolnit novým 

majitelům. Zvlášť, když není nereálné, že obě skutečně byly, 

nebo se po úmrtí blízkých členů rodiny staly katoličkami. 

Jejich „stavební aktivita“ by ovšem podle mě měla končit 

stavbou kostela. Žádnou radnici či náměstí nestavěly. To už 

byla práce tehdejšího vedení města, byť pravděpodobně 

s určitou pomocí majitelů panství. Jenže by to chtělo doplnit 

tyto informace dalšími fakty, aby byly hodnověrnější. Ideální 

by bylo zjistit data narození a úmrtí obou těchto Elišek, 

nakolik korespondují s mými dohady. Snadné to určitě nebude 

a obávám se, zda je to vůbec reálné. Vždyť se tehdy na farách 

s matrikami teprve začínalo. Zatím mně tedy nezbývá, než si 

přát, abyste uvěřili, že tradovaná staroměstská ELIŠKA 

PETŘVALDSKÁ NENÍ HISTORICKY DOLOŽENOU 

OSOBOU. 

Jinou cestou se vydal Ing. Panský a ve zmiňovaném ZR 2/01 

se snažil její reálnou existenci dokázat, protože ve 4. generaci 

rodu Petřvaldských získané v Klubu pro českou heraldiku 

a genealogii v Praze objevil i jméno Eliška. Dospěl k závěru, 

že Jan Petřvaldský nechal ve St. Městě postavit zámeček pro 

svou babičku a tetu Elišku provdanou Skrbenskou ze Hříště. 

Mně se její existence na kolštejnském panství už v letech 1615 

či 1616 zdá málo pravděpodobná, navíc by se tato Eliška 

musela dožít téměř konce 30ti leté války, měla podle 

Friebecka zemřít „po roce 1642“. To ale neodpovídá 

zapsaným úmrtím jejích sourozenců, jsou u nic uvedena data 

1560, 1586, 1587, 1596. Tato Eliška by spíš mohla být onou 

babičkou s úmrtím v r. 1617 (opět dle Friebecka), ale to by 

nemohla být Skrbenská a hlavně by nám chyběla ta hlavní 

Eliška budovatelka. Takže i tato cesta stále ještě čeká na další 

objevy. 

Co se týče zmiňované nástěnky pod schody radnice, bylo by 

snad vhodné její úvod předělat podle článku o této naší 

historické památce č. 1 zveřejněném v časopise Veřejná 

správa č. 17/2016. 

V. Černý 

 

I Stamichman se někdy diví. 
Náš horský duch Stamichman získal dokument, který je tak 

„zvláštní“, že jej dal k dispozici naši redakci. Žádost 

o poskytnutí informací dle zákona č.106/1999 Sb. v plném 

znění zveřejňujeme, pouze osobní údaje pisatele 

vynecháme. 

XXXXXXXXX – MIMOZEMSKÁ STUDIE PRO 

ROK 2017 
Vážení, 

dle zákona č. 106/1999 Sb. Vás žádám o následující 

informace: 
 

i. Zda bylo v rámci Vaší obce v minulosti zaznamenáno 

jakési zařízení mimozemské rasy, tj. létající talíř či jiný 

neidentifikovaný objekt mimozemské civilizace. 

Pokud ano, jakým způsobem bylo s tímto objektem 

(přístrojem, předmětem) naloženo a kde je uschováno. 

ii. Zda má Váš správní orgán specializovanou „UFO“ 

jednotku. 

iii. Zda má Váš správní orgán řešení při jednání, kdyby 

„přiletěli ufoni“, otázka komunikace s nimi a případné 

tlumočení do jazyka českého. 

iv. Zda má Váš správní orgán informace o existenci orgánu 

(úřadu) veřejné moci ČR, který se touto problematikou 

zabývá. 

v. Pokud by se v příštím týdnu takováto nepředvídaná 

událost stala, na koho by se Váš orgán obrátil – zda na 

Ministerstvo obrany, či Ministerstvo vnitra, Ministerstvo 

zahraničních věcí či jiný orgán. 

vi. Žádám Vás o přesné sdělení, jak velký je Váš uzemní 

samosprávný celek. 

vii. Žádám Vás o sdělení počtu osob (lidí, nikoli 

mimozemských tvorů), které mají v rámci Vašeho území 

trvalý pobyt. 

viii. Žádám Vás o sdělení, zda někdo z obyvatel 

oznamoval Vašemu správnímu orgánu v termínu od 

1.7.1990 do 1.7.2017 přestupek spočívající v hádce či 

urážce od tvora mimozemské civilizace dle § 49 zákona 

č. 200/1990 Sb. o přestupcích. 

ix. Žádám Vás o sdělení, zda je v rámci Vaší obce 

instalován jakýsi „radar“, tj. zařízení, které kontroluje 

rychlost. 

Pokud ano, žádám Vás o sdělení, zda rychlost měří pouze 

na silnici, nebo i ve vzduchu. 

x. Žádám Vás o sdělení, zda se na Vašem území vozidlům 

udělují tzv. botičky (tj. technické prostředky k zabránění 

odjezdu vozidla). 

Pokud ano, žádám Vás o sdělení, zda máte takovou 

„botičku“ i pro dopravní prostředky (objekty – létající 

talíře), které nemají kola a levitují. 
 

Žádost zasílám ve stejný moment 10 úřadům, neboť jsem 

z neoficiálního zdroje dostal tip na těchto 10 obcí (měst), 

ve kterých je vysoká pravděpodobnost setkání 

s mimozemskou rasou. V jednom případě je mi dokonce 

známo, že mimozemská civilizace v obci pořádá pravidelný 

Hasičský bál.                             V Praze dne 6.9.2017 

xxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxx 
 

Poznámka redakce: Bohužel, i podobnými „výtvory“ se 

musí úřad zabývat, aby neporušil povinnosti, které mu 

ukládá výše citovaný zákon o svobodném přístupu 

k informacím. 
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Výsledky hlasování ve volbách do Poslanecké sněmovny Parlamentu České republiky  

konané ve dnech 20. – 21.10.2017 

strana St. Město Chrastice Kunčice N. Seninka Stříbrnice Celkem 

1. ODS 41 5 2 2 5 55 

2. Řád národa 5     5 

4. ČSSD 47 3 2  4 56 

6. Radostné Česko 1     1 

7. Starostové a nezávislí 25 2 5  3 35 

8. KSČM 66 1 9 2 1 79 

9. Strana zelených 1     1 

10. Rozumní 4   1  5 

12. Strana svobodných občanů 3 1    4 

14. ODA 2     2 

15. Česká pirátská strana 45 4  1 2 52 

20. TOP 09 12    2 14 

21. ANO 2011 227 12 6 7 4 256 

22. Dobrá volba 2016   1  2 3 6 

23. Sdružení pro republiku  3 1   4 

24. KDU-ČSL 47 7 6 3 4 67 

25. Česká strana národně sociální 1     1 

26. Realisté 1 1    2 

27. Sportovci     2 2 

29. SPD Tomio Okamura 68 12 1 4 1 86 

30. Strana Práv Občanů 2     2 

Celkem 599 48 31 20 28 726 
 

Staré Město:  počet voličů v seznamu   1266 – 599 platných hlasů  48,10% 

Chrastice:  počet voličů v seznamu   76 – 48 platných hlasů   64,47% 

Kunčice:  počet voličů v seznamu   52 – 31 platných hlasů   59,62% 

Nová Seninka:  počet voličů v seznamu   38 – 20 platných hlasů   52,63% 

Stříbrnice:  počet voličů v seznamu   45 – 28 platných hlasů   62,22% 
 

Celková účast – Staré Město včetně místních částí: 

Z celkového počtu voličů – 1477 zapsaných v seznamu, bylo odevzdáno 726 platných hlasů. Volební účast 49,90%. 

(Procenta jsou uvedena z celkového počtů voličů, kteří se voleb zúčastnili, ne jen z odevzdaných platných hlasů) 
 

Vážení občané, 
snažila jsem se zjistit, proč nebylo občanovi města odpovězeno v zákonné lhůtě na jeho nabídku a nebyla řešena ZM. Odpověď 

RM byla neskutečná, po urgencích mi bylo sděleno: „Na Vaši žádost o informace k dané záležitosti dodejte ověřenou plnou 

moc občana, kterého chcete zastupovat“.  Po urgenci ze ZM a žádosti, ať mi vedení města zdůvodní, z jakého důvodu či 

§ zákona bych jako zastupitel měla hnát svého voliče ověřit podpis na to, abych ho mohla zastupovat, mi přišla následující 

odpověď. VYTISKLÁ STRÁNKA Z www STRÁNEK JAK SE TVOŘÍ PLNÁ MOC, KTERÁ DÍKY NEDOSTATKU 

NÁPLNĚ NEŠLA PŘEČÍST. Požádala jsem MV o informace, zda RM postupovala správně, díky omezení rozsahu stanovené 

„nezávislou“ novou RR zveřejňuji pouze část odpovědi.   

Odpověď MV - část: Předmětný dotaz jsme z obsahového hlediska vyhodnotili jako uplatnění práva zastupitelky města 

formulovaného ustanovením § 82 písm. b) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích, dle kterého člen ZM má při výkonu své funkce 

právo vznášet dotazy a podněty na RM a její jednotlivé členy, atd. písemnou odpověď musí obdržet do 30 dnů. 

Z předložených podkladů vyplývá, že jste do 30 dnů písemnou odpověď RM neobdržela, čímž RM porušila shora uvedené 

ustanovení § 82písm. b) zákona o obcích. Starosta města ve svém vyjádření uvedl, že „žádost Ing. Pichové předal k vyřízení  

KV“. Tento postup starosty města nicméně nelze považovat za řádné vyřízení Vašeho dotazu tak, jak požaduje zákon o obcích. 

Zodpovězení Vašeho dotazu KV je v kontextu citované právní úpravy irelevantní, neboť orgánem příslušným k jeho vyřízení je 

toliko RM. Nelze ani odhlédnout od skutečnosti, že KV je poradním orgánem ZM, nikoliv RM. Vzhledem k tomu, že již 

uplynula 30denní prekluzivní lhůta pro uplatnění stížnosti dle ustanovení § 16a informačního zákona, doporučujeme Vám 

opětovné podání dotazu RM a v případě jeho nevyřízení následné podání stížnosti cestou povinného subjektu (tj. města). 

Nadřízeným orgánem města v oblasti poskytování informací je s odkazem na ustanovení informačního zákona ve spojení 

s ustanovením správního řádu krajský úřad. 

Závěrem shrnujeme, že RM Staré Město porušila ustanovení § 82 písm. b) zákona o obcích tím, že Vám do 30 dnů od 

doručení dotazu nezaslala písemnou odpověď. V případě nespokojenosti s vyřízením dotazu podaného s odkazem na 

ustanovení § 82 zákona o obcích je třeba postupovat dle informačního zákona a jím definovaných opravných 

prostředků.    

Uvážení, zda jde pouze o neschopnost a neznalost zakrývanou všemi možnými nařízeními a omezeními nebo o cenzuru, 

nechám na čtenáři.         Ing. V. Pichová, občan, zastupitel  
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Volby do školské rady 
V letošním roce vypršel mandát školské radě ve složení: Monika Doné-předsedkyně, Irena Matkovská, Miluše Novotná, 

Radek Nožička, Jitka Tříletá, Iveta Irimičuková. Chtěli bychom touto formou poděkovat všem bývalým členům za práci 

pro školu a bezproblémové tříleté fungování. Na období 2017-2020 již byli zvoleni noví zástupci: Hana Suchomelová-

předsedkyně, Marta Švecová, Zdeněk Řezníček, Barbora Zelená, Šárka Foltýnová, Gabriela Rezdovič. Věříme, že zvolení 

zástupci přispějí k dobrému fungování a stabilitě školy. 
 

 

Oznámení o plánovaném přerušení dodávky elektřiny – 6.11. a 14.11.2017 
 

Jménem ČEZ Distribuce, a.s. si Vás dovolujeme informovat o plánovaném přerušení dodávky elektřiny ve Vašem městě, které 

se bude konat dne: 6.11.2017 v Kunčice - 2,  80,  92,  E16  

Nová Seninka -1,115, 15, 22, 23, 24, 3, 31, 32, 33, 34, 36, 37, 4, 40, 42, 43, 44, 45, 46, 48, 49, 5, 50, 51, 52, 53,  54, 57, 

59/E,  79, 8, 84, 9001, 9002,  9003,  9904,  E35,  E47,  p. 954/6  

Stříbrnice - 1, 13, 14, 16, 164,19, 21, 212, 23, 24, 25, 26, 27, 29, 3, 31, 35, 37, 38, 39, 40, 41, 42, 44, 45, 5, 50, 54, 55, 56, 57, 

6, 60  61, 62, 63, 64, 65, 66, 67, 7, 8, 9, 9002, 9003, 9004, 9005, 9006, 9011, 9013, 9014, 9907, E20 , p156//1  
 

14.11.2017 – Malé Vrbno 
 

 

NABÍZÍME 

zprostředkování nákupu satelitního zboží. 

Montáže, rozvody, servis DVB-S satelitních sestav 

a pozemního Terrestrialního DVB-T vysílání. Doladění 

stávajících parabol. Naladění nových 

programů a poradenství. 

Specializované fórum zabývající se 

satelitní problematikou naleznete na 

webu www.satdigitalne.cz.  

Kontakt: 737 537 353 
 

 

Opravy chladniček, mrazniček,  

el. Sporáků, bojlerů, aku kamen  

u Vás doma. 

Prodej nových chladniček, sporáků 

a bojlerů. Jejich zapojení 

a předvedení. 

Kabát Jan 

B. Němcové 595, Jeseník 

Mobil: 606 420 133 

e-mail: kabat-opravy@volny.cz 
 

 

 

mailto:kabat-opravy@volny.cz
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Usnesení ze zasedání zastupitelstva města a rady města

Usnesení z 18. zasedání zastupitelstva města Staré Město 

konaného dne 21.09.2017 v malém sále Kulturního domu 
Usnesení č. 241/17: zastupitelstvo města bere na vědomí: 

informaci o plnění usnesení ze 17. zasedání ZM 

Usnesení č. 242/17:zastupitelstvo města schvaluje: 

program 18. zasedání zastupitelstva města Staré Město 

s doplněním o: volba členů školské rady 

Usnesení č. 243/17: zastupitelstvo města schvaluje: 

ověřovatele zápisu: Ing. Vladimír Černín a Radek Nožička 

Usnesení č. 244/17: zastupitelstvo města schvaluje: 

návrhovou komisi ve složení: předseda: František Rygar, 

členové: Alena Windová, Jan Troják 

Usnesení č. 245/17: zastupitelstvo města schvaluje: 

a) Smlouvu o převodu práv a povinností zakladatele dle 

předloženého návrhu 

b) bezplatný převod Práv a povinností zakladatele MAS 

Horní Pomoraví o.p.s. na nabyvatele 

Usnesení č. 246/17: zastupitelstvo města nesouhlasí: 

s připojením města Staré Město k podání žádosti o zahájení 

technického auditu provozní společnosti ŠPVS, a.s. ve smyslu 

ustanovení zákona č. 274/2001 Sb., o vodovodech 

a kanalizacích pro veřejnou spotřebu 

Usnesení č. 247/17: zastupitelstvo města schvaluje: 

příspěvek na dopravu na venkovní zápasy ve výši 40 tis. Kč 

TJ Baník Staré Město, IČ: 439 61 410 

Usnesení č. 248/17: zastupitelstvo města schvaluje: 

příspěvek na značení běžkařs. tras ve výši 50 tis. Kč M. M. 

Usnesení č. 249/17: zastupitelstvo města schvaluje: 

Rozpočtová opatření 

PŘÍJMY    

Položka - název Schválený 

rozpočet v Kč 

Skutečnos

t v Kč 

Rozp. 

změna v Kč 

4116 

Ost.přij.transf.ze 

SR-pro ZŠ SM 

0 519 172 519 172 

3412 3121 

Přísp.odČEZu na 

hřiště 

0 400 000 400 000 

8115-Financování 10 788 000 11 788 540 1 000 540 

Celkem 10 788 000 12 707 712 1 919 712 

VÝDAJE    

Položka - název Schválený 

rozpočet v Kč 

Skutečnost 

v Kč 

Rozp. 

změna v Kč 

1019 6130 Nákup 

pozemků 

1.500.000 2.100.000 600.000 

2212 5171 

Silnice-opravy a 

údržba 

300.000 1.100.000 800.000 

3113 5336 ZŠ-

výzkum,vývoj 

0 519.712 519.712 

3319 5171 KD-

opravy a údržba 

2.000.000 1.588.000 -412.000 

3319 6121 KD-

projekt.dokument 

0 412.000 412.000 

Celkem 3.800.000 5.719.712 1.919.712 

Usnesení č. 250/17: Zastupitelstvo města bere na vědomí: 

čerpání rozpočtu k 30.06.2017 

Usnesení č. 251/17: zastupitelstvo města ruší: 

usnesení zastupitelstva města č. 301/2014, písm. k) ze dne 

26.2.2014  Směnu pozemků: 

p.č. 784, 786, 832, 3222/1, 3395/4 v k.ú. Staré Město pod 

Králickým Sněžníkem, 

p.č. 1346, 1363/2, 2005/1 v k.ú. Chrastice a p.č. 228/7, 228/9 

v k.ú. Hynčice pod Sušinou ve vlastnictví města Staré Město 

za pozemek p.č. 2228/137 v k.ú. Staré  Město pod Králickým 

Sněžníkem ve vlastnictví A. J. 

Cena (pro účely daňového řízení) bude stanovena v souladu se 

zákonem na oceňování majetku, když se jedná o nepotřebný 

majetek, pro který nemá město vlastní využití a ani není 

předmětem nájmu. Rozdíl ve výměrách nebude nijak finančně 

dorovnáván vzhledem k tomu, že město požaduje ucelený 

pozemek a nabízí pozemky rozmístěné ve více katastrálních 

územích. 

Usnesení č. 252/17: zastupitelstvo města ruší: 

usnesení zastupitelstva města č. 213/17 ze dne 4.5.2017 

Usnesení č. 253/17: 

zastupitelstvo města schvaluje: prodej neobyvatelného, 

zdravotně závadného bytu č. 1, Hanušovická 201, Staré Město 

za 180 tis. Kč I. T. 

Usnesení č. 254/17: zastupitelstvo města schvaluje: 

a) Prodej části pozemku parc. č. 1018/12, ostatní plocha 

o výměře 35 m2 v k.ú. Staré Město pod Králickým 

Sněžníkem M. M. za cenu znaleckého posudku 

b) Prodej pozemku st. parc. č. 230, zastavěná plocha 

a nádvoří o výměře 390 m2 včetně budovy č.p. 24, 

stavba občanského vybavení v k.ú. Staré Město pod 

Králickým Sněžníkem dražbou za cenu znaleckého 

posudku a minimální vyvolávací cenu 2 mil. Kč při 

složení dražební jistiny ve výši 200 tis. Kč 

c) Prodej pozemku p. č. 3395/4, ost.pl., o výměře 394 m2 

v k.ú. Staré Město pod Králickým Sněžníkem A. J. za 

cenu znaleckého posudku 

d) Prodej pozemku p. č. 145, trvalý travní porost o výměře 

309 m2 včetně stavby na parc. č. st. 145 v k.ú. Kunčice 

pod Králickým Sněžníkem J. T. za cenu znaleckého 

posudku 

e) prodej pozemku p. č. 3173, TTP o výměře 271 m2 v k.ú. 

Staré Město pod Králickým Sněžníkem A. J.  

Usnesení č. 255/17: 

zastupitelstvo města neschvaluje: 

prodej pozemku p. č. 1925/1, TTP o výměře 3 665 m2 v k. ú. 

Chrastice  

Usnesení č. 256/17: zastupitelstvo města schvaluje: 

podání žádosti o dotaci ve výši 80 % na úhradu prací 

spojených s vybudováním vrtů na pitnou vodu v místních 

částech Chrastice, Stříbrnice, Kunčice a Nová Seninka 

Usnesení č. 257/17: 

zastupitelstvo města jmenuje: 

členy školské rady Mgr. Barboru Zelenou a Zdeňka Řezníčka 

Usnesení č. 258/17: 

zastupitelstvo města bere na vědomí: 

Zprávu finančního výboru za 1. pololetí r. 2017 
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Usnesení ze 72. rady města konané dne 25.09.2017 

1134: RM souhlasí s dočasným uložením stavebního 

materiálu na části pozemků p.č. 32, 1023/7 a 3244/8 v k. ú. 

Staré Město pod Kr. Sněžníkem pro Ing. P.P. a Ing. B.K. 

1135: RM souhlasí se změnou nájemce bytu č. 1, sídl. 

Budovatelů 50, Staré Město. Novým nájemcem je A.K., st. 

1136: RM schvaluje zadávací dok. a vyhlášení veřejné 

zakázky pro projekt „Učebny pro klíčové kompetence v ZŠ 

1137: RM schvaluje výzvu k podání nabídek pro veřejnou 

zakázku malého rozsahu na stavební práce „Víceúčelové 

hřiště ZŠ ve Starém Městě“ 

1138: RM schvaluje výzvu k podání nabídek pro veřejnou 

zakázku malého rozsahu na stavební práce „Stavební úpravy 

MŠ ve Starém Městě“ 

Usnesení ze 73. rady města konané dne 9.10.2017 

1139. Rada města schvaluje nabídku fy VSJ Mechanizace, 

s.r.o. Zábřeh (458.058 Kč) T: 31.10.2017, Z: starosta 

1140. Rada města schvaluje přidělení bytu č. 1, Budovatelů 

54, pro J. Z. T: 31.10.2017, Z: pí Nováková 

1141. Rada města schvaluje přidělení bytu č. 8, Budovatelů 

400 pro NET – KOVO, s.r.o. T: 31.10.2017, Z: pí Nováková 

1142. Rada města schvaluje výměnu bytů – byt č. 2, 

Budovatelů  60, pronajímaný M. V. za byt č. 25, Budovatelů 

400, pronajímaný J. D. T: 31.10.2017, Z: pí Nováková 

1143. Rada města schvaluje změnu nájemce bytu č. 8, 

Budovatelů 404 pro M. K. T: 31.10.2017, Z: pí Nováková 

1144. Rada města schvaluje dodatek ke smlouvě na zakázku 

„Komunikace pro pěší – Staré Město – ulice Hanušovická“ 

(dle Změnového listu PD)a pověřuje starostu podpisem výše 

uvedeného dodatku. T: 13.10.2017, Z: starosta 

1145. Rada města schvaluje Smlouvu o budoucí smlouvě 

o zřízení věcného břemene a Smlouvu o právu provést stavbu 

č. IV-12-8014277/SOBS VB/1 mezi městem Staré Město 

a ČEZ Distribuce a.s. a pověřuje starostu podpisem výše 

uvedené smlouvy. T: 18.10.2017, Z: starosta 

8.18 ZM - převod pozemků SPÚ – SPÚ schválil bezúplatný 

převod pozemků p.č. 1411/19 a 1411/21 v k.ú. Kunčice pod 

Králickým Sněžníkem a část pozemku p.č. 214/1 (nyní p.č. 

214/3) v k. ú. Staré Město pod Králickým Sněžníkem (tyto 

pozemky jsou již v majetku města). Ostatní převody pozemků 

zamítnul z důvodu nezastavěnosti stavbou komunikace 

(pouze štěrkové komunikace), nesplňují podmínky 

k zastavění stavbou pro bydlení, nepříslušnosti správy 

k pozemkům (převod na UZSVM) 

- příspěvek na běžecké stopy (označení, nástupní trasy) – 

bude projednáno s M. M. do 31.10.2017 

- směna pozemků R. T. x město Staré Město – projednáno 

s právní poradkyní, žadatel bude seznámen s výsledkem 

jednání Rada města bere na vědomí: 

- žádost o pronájem nebytových prostor v budově č. 12 sekce 

7, 8, 9, 10, 11, 12, 13, 14 v areálu bývalých kasáren ve Starém 

Městě s tím, že bude zveřejněn záměr pronájmu výše 

uvedených prostor 

- žádost o pronájem části pozemku p.č. 783/1 v k. ú. Staré 

Město pod Králickým Sněžníkem s tím, že bude zveřejněn 

záměr pronájmu části uvedeného pozemku 

- žádost o pronájem nebytových prostor v budově č. 12 sekce 

6 v areálu bývalých kasáren ve Starém Městě s tím, že bude 

zveřejněn záměr pronájmu výše uvedených prostor 

- žádost o pronájem části pozemku p.č. 91/1 v k. ú. Staré 

Město pod Králickým Sněžníkem s tím, že bude zveřejněn 

záměr pronájmu výše uvedené části pozemku. 

 

Základní škola a Mateřská škola 

Staré Město informuje: 
 

FILMFEST – 1. ročník:  

Natáčení s žáky 8. a 9. třídy 

V pátek 22. 9. 2017 jsem se společně se šesti žáky naší školy 

vydala na natáčení dokumentárního filmu ze života tří našich 

občanů o jejich osudech po roce 1945. Režisér z Olomouce 

Jan Bartoň a vedoucí KD Alena Windová oslovila naši školu, 

abychom si vyzkoušeli tuto jedinečnou možnost natočit, 

spíše zkusit si natočit, dokument z našeho města z doby, 

kterou oni sami sice nemohli prožít, ale mohli si vyzkoušet 

práci režiséra – reportéra. Byla to pro ně zcela nová 

zkušenost, ale podle výsledku můžeme říct, že se jim to 

velice povedlo! Důkazem toho je nejen natočený snímek 

(což je samozřejmě úspěch vedení pana režiséra a jeho 

týmu), ale samotná pochvala pana Bartoně. V této své 

prvotní roli se velmi zdařile předvedli tito naši žáci: Viktorie 

Kouřilová (8.tř.), Erik Doné (8.tř.), Filip Sedláček (8.tř.), 

Simona Karabcová (9.tř.), Šárka Nováková (9.tř.) a Jiří 

Gronych (9.tř.). Také mně samotné se tato práce a celá 

spolupráce velice líbila a zároveň našim žákům moc děkuji 

za úžasný a vstřícný přístup při spoluvytváření tohoto 

dokumentu.                           Napsala: Miluše Novotná  
 

Rozhovor s paní učitelkou Janou Křivákovou 

Co mne přivedlo do Starého Města?  
Už hodně dlouho jsem se chtěla vrátit 

k učitelskému povolání. A akorát u mne 

nastal čas k návratu, když jsem se 

dověděla, že ve Starém Městě hledají 

učitelku přírodovědných předmětů. 

Oslovila jsem pana ředitele a měla jsem 

to štěstí, že jsem dané místo dostala. 

Jaké máte vzdělání? 
Mám vystudovanou Vysokou školu 

chemicko-technologickou 

v Pardubicích a pedagogické vzdělání jsem si doplnila na 

Palackého univerzitě v Olomouci. 

Jak se Vám líbí ve škole? 
Ve škole se mi líbí. Jsou zde velmi příjemní a ochotní 

kolegové. A žáci jako v každé jiné škole, kde jsem učila, 

někteří chytří, někteří méně a někteří hodní a jiní lumpíci. 

Hlavně že nejsou zlí a navzájem si neubližují. To je myslím 

to hlavní. Takže jsou fajn jak kolegové, tak žáci. 

Co děláte ráda? 

Ve volném čase hodně cestuji, dnes již hlavně s manželem 

a přáteli, neboť syny mám již dospělé. Také ráda šiju, 

převážně na sebe a kamarádku a zkouším nové věci od 

artyčokového patchworku, přes výrobu šperků z korálků, 

pryskyřice až po tepané a cínové šperky. A pak jako snad 

každý kantor čtu a to cokoliv, od detektivek, ženských 

románů až po odbornou literaturu. Moje koníčky – od 

každého trochu. 

Chcete na sebe něco prozradit? 

Prozradit, ani moc ne. Nakonec žáci se na všechno doptají. 

V kostce to nejdůležitější. Bydlím v Úsově, jsem vdaná 

a mám dva dospělé syny, spoustu kamarádů a málo času na 

zahradu (to víte je podzim). 
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Česko-polský projekt: Na návštěvě ve Velkých Losinách 

Druhý zářijový výlet 9. třídy spolu s žáky ze Stronie Slaskie tentokrát probíhal na naší straně. I my jsme svým polským 

kamarádům chtěli ukázat, že i naše historie je rovněž bohatá a zajímavá. A právě proto jsme je pozvali do Velkých Losin, kam 

jsme zajeli ve středu 27. 9. 2017. Nejdříve jsme navštívili losinskou papírnu, jejíž bohatá historie výroby papíru zaujala 

všechny, zvláště ve chvíli, kdy jsme si všichni mohli vyzkoušet jeho výrobu a po krátké historické přednášce o historii vzniku 

a rozkvětu výroby této papírny jsme si pak téměř hodinu zkoušeli sami, co se všechno dá vytvářet s papírem. Všechny tyto 

práce ruční výroby nás bavily a nadchly. Po chutném obědě v areálu papírny jsme se vydali na prohlídku zámku, jehož historie 

byla pro nás rovněž neméně poutavá a zajímavá, obzvláště historie období čarodějnických procesů ze 17. století, kterou známe 

velmi dobře i z úspěšné filmové podoby. Prohlídka zámku krásné renesanční památky v nás zanechala na dlouhou dobu velmi 

silný zážitek! I dnes jsme vraceli domů bohatí o nové poznatky! Těšíme se na další společné setkání. 

Napsala: Kristýna Hňatková, 9. třída  

 

Česko-polský projekt: Návštěva KLODZKA a jeho okolí 

V úterý 19. 9. 2017 strávili zajímavý den žáci naší školy z 9. třídy společně s žáky partnerské školy ve Stronie Slaskie. 

Tentokrát jsme odjížděli před 8. hodinou směr Polsko, zde jsme měli za úkol prohlédnout si dvě zajímavosti na jejich straně. 

Nejprve jsme se vydali na dlouhou – téměř 2 hodinovou cestu k hoře Stěnava, kterou jsme po půlhodinovém výšlapu 705 

schodů statečně a hrdě zdolali, abychom pak na jejím vrcholu zhlédli krásné okolí. Potom opět po dvou hodinách a později po 

vydatném obědě v Klodzku jsme strávili ještě příjemné tři hodiny na Klodzké tvrzi. Zde jsme si společně zahráli dobové 

vojenské hry jako v době z poloviny 18. století, kdy tato tvrz prožívala své nejvrcholnější období. Domů jsme se vraceli kolem 

půl šesté obohaceni o historii a zeměpisné zkušenosti. Byla to velice zajímavá výprava. 

Napsala: Anna Langrová, 9. třída 
 

„ZELENINOU A OVOCEM, BRÁNÍME SE NEMOCEM!“ 

V rámci projektu „Ovoce, zelenina do škol“ a „Mléko do škol“ proběhl v úterý 26. 9. 2017 na 1. stupni ZŠ VITAMÍNOVÝ 

DEN.  

Obsahem tohoto dne byly praktické ukázky lisování a mixování ovocných šťáv, banánového koktejlu s mlékem, 100% 

jablečného moštu – vše spojeno s ochutnávkou.  

Děti si také vyzkoušely zdravé mlsání – z rozdrcených slunečnicových semínek a rozinek si připravily chutné a zdravé cukroví. 

Děkujeme firmě MK Fruit s. r. o. za zajímavé a hlavně zdravé dopoledne. 

http://zs-sm.rajce.idnes.cz/CZ-PL_Velke_Losiny/
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Wroclaw 5. 10. 2017 

V rámci projektu mezi českou a polskou stranou tentokrát zavítala naše základní škola do polského města Wroclaw. Výlet byl 

naplánovaný na celý den. Vyjeli jsme brzy ráno a společně s Poláky dorazili do města, které je spjaté i s českou historií. 

Nejprve jsme však zavítali na místo ryze moderní – navštívili jsme novodobou zoologickou zahradu. Většinu času jsme kvůli 

deštivému počasí strávili ve vnitřních pavilonech, kde jsme pozorovali obří akvária a sledovali podmořský život medúz, 

žraloků, rejnoků a jiných ryb a mořských živočichů.  Viděli jsme také, jak žijí třeba tučňáci nebo hroši, což by nebylo až tak 

zvláštní, ale zajímavé bylo, že jsme mohli vidět, jak tato zvířata fungují na souši a také pod vodou. Jít podzemní chodbou 

a spatřit vedle sebe plavajícího hrocha nebo tučňáka, který pod vodou žere rybu, bylo opravdu zajímavé. Každý z návštěvníků 

má navíc možnost si vše prohlédnout opravdu detailně a zblízka. 

Po „zvířecím“ zážitku jsme se přesunuli do historického centra města – na Rynek, kde jsme byli pozváni na společný oběd, 

a žáci pak měli chvíli sami pro sebe. Někteří se jen tak procházeli a prohlíželi si domy, kašnu a jiné památky, většina ale 

využila čas k nakupování. My dospělí jsme domlouvali další společná setkání nad šálkem horké čokolády ve vyhlášené 

čokoládovně Wegel. 

Společně strávený čas uběhl velmi rychle a my jsme se museli vydat na zpáteční cestu. Než jsme Wroclaw opustili, viděli jsme 

ještě spoustu zajímavých míst – nejvyšší budovu, skleněnou věž tyčící se nad městem, most přes řeku Odru, budovu univerzity 

nebo zcela novou stavbu autobusového nádraží. Wroclaw je město plné kontrastů, kde se stýká nové se starým, město čisté, 

plné života. Určitě stojí za to se tam podívat. 

Cesta domů byla dlouhá a náročná. Nepřející počasí, kolony aut a dopravní omezení nás upoutalo do sedaček autobusu na 

dlouho, ale i tam jsme se zabavili. Pan ředitel Šikula si připravil bezva hru, kdy spolu museli žáci komunikovat a vzájemně se 

poznávat. Cestu zpět pak využili ke společnému poslechu muziky, zpívání a povídání. Do Starého Města jsme dorazili až o půl 

osmé večer, sice unavení, ale plní pěkných zážitků.  

UZÁVĚRKA PŘÍŠTÍHO ČÍSLA:  

PONDĚLÍ 20.11.2017 
periodický tisk územního samosprávného celku 

ZLATÝ ROH, měsíčník Města Staré Město, vychází k prvnímu dni v měsíci 

ve Starém Městě, vydává Město Staré Město, nám. Osvobození 166, 788 32 

Staré Město. IČ 00303364, ev. č. MK ČR E 13110. Případné příspěvky 

doručte do TIC nebo na e-mail: info@mu-staremesto.cz. 

UVEŘEJNĚNÉ PŘÍSPĚVKY NEMUSÍ NUTNĚ VYJADŘOVAT 

STANOVISKO VYDAVATELE 

http://zs-sm.rajce.idnes.cz/Wroclaw_05_10_17/
http://zs-sm.rajce.idnes.cz/Wroclaw_05_10_17/

